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ченному раствору добавляют фосфат-
ный буфер до образования геля. После 
этого температуру повышают до 40 °С 
и понижают давление. При этом соз-
даются условия для полного удаления 
летучего растворителя. Далее вновь 
добавляют фосфатный буфер и нагре-
вают до 60 °С, что приводит к образо-
ванию ниосом.

8.  Пролипосомы (прониосомы). Од-
ним из перспективных способов явля-
ется получение липосом из пролипо-
сом, являющих собой смесь компо -
нентов, которая при разбавлении водой 
дает липосомы без дополнительной об-
работки ультразвуком, экструзией и т. д. 
Пролипосомы могут быть как жидкими 
(липосомы из них получают при разбав-
лении водой или соответствующим бу-
ферным раствором) [4], так и твердыми. 
Обычно в этом случае в качестве вспомо-
гательного вещества применяют сорбит 
(липидный слой на порошок сорбита на-
носится выпариванием из раствора ли-
пидов органического растворителя) [5].

ВЫВОДЫ
Наночастицы представляют собой 

эффективный подход в создании но-
вейших систем доставки лекарствен-
ных средств. Липосомы и ниосомы 
могут быть приготовлены разными 

ме то дами с использованием различ-
ных вспомогательных веществ, что по-
зволяет включить в них широкий 
спектр ЛС различной природы. Нио-
сомы имеют ряд преимуществ как пе-
ред традиционными лекарственными 
формами, так и перед липосомами, что 
позволит широко внедрять их в миро-
вое фармацевтическое и ветеринарное 
производство уже в ближайшие годы.

При этом масштабное внедрение 
данных технологий в производство 
встречает на своем пути определенные 
трудности технологического характера. 

Для реализации некоторых техноло-
гий приготовления наночастиц требует-
ся широкое использование летучих рас-
творителей, которые дороги, токсичны 
и пожароопасны. Кроме того, необходи-
мы схемы утилизации либо повторного 
использования таких растворителей. 
Технологии, не использующие летучие 
растворители, предполагают примене-
ние специального дорогостоящего обо-
рудования. На наш взгляд, наиболее 
перспективной является технология 
жидких пролипосом (прониосом), так 
как она не требует специального обору-
дования, позволяет производить нано-
препараты в больших объемах, при этом 
получаемые субстанции отличаются 
большей стабильностью при хранении.

На сегодняшний день разработка и 
внедрение нанопрепаратов – это нау-
коемкий процесс, требующий серьез-
ных капиталовложений, однако благо-
даря сочетанию уникальных характе -
ристик и преимуществ наночастиц он 
полностью себя оправдает.
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ро важливість диспансерного 
обстеження великої рогатої 
худоби в приватному секторі 

громадян при боротьбі з лейкозом і 
профілактиці туберкульозу хочеться 
сказати, спираючись на багаторічний 
власний досвід роботи в Теофі поль-
ському районі Хмельницької області. 

З початку 1990-х років на Хмель-
ниччині всерйоз узялися за оздоровлен-

ня великої рогатої худоби від лейкозу. 
На той час у Теофіпольському районі 
функціонувало 20  колективних госпо-
дарств, у яких налічувалося 40 тис. голів 
великої рогатої худоби, в т. ч. 9786 корів. 

Протягом 1992 р. за допомогою ре-
акції імунодифузії (РІД) було проведе-
но 28 507 серологічних досліджень на 
лейкоз ВРХ усіх корів, нетелей і телиць 
колективних господарств. Виявлено 

2656 РІД-позитивних тварин (або 9,3 % 
від усіх досліджених), із них 2424  ко-
рови. Через два тижні всіх РІД-пози-
тивних дослідили гематологічно й ви-
явили 167 хворих. 

Такий стан справ у колективних гос-
подарствах із захворюванням великої 
рогатої худоби на лейкоз додав ветери-
нарним спеціалістам району багато ро-
боти, оскільки вони мали проводити 
оздоровчі заходи. А тому до підсобних 
господарств населення не завжди дохо-
дили руки фахівців, і взагалі за приват-
ний сектор менше питали. 

П

Диспансеризація ВРХ надзвичайно важлива для епізоотичного благополуччя 
стада, профілактики незаразних захворювань і таких небезпечних хронічних 
інфекційних хвороб великої рогатої худоби, як лейкоз і туберкульоз.

БОРОТЬБА З ЛЕЙКОЗОМ 
ВЕЛИКОЇ РОГАТОЇ ХУДОБИ В ПРИВАТНОМУ СЕКТОРІ
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Динаміка поширення й оздоровлення ВРХ від лейкозу 
в Теофіпольському районі Хмельницької області (1997–2012 рр.)

Роки Кількість досліджень, 
гол.

Виявлено РІД+,
гол.

Здано на забій, 
гол.

1997 1833 74 74

1998 1867 47 47

1999 3765 164 164

2000 5874 232 232

2001 7127 169 169

2002 9038 184 184

2003 13 185 115 115

2004 13 291 81 81

2005 14 305 42 42

2006 14 301 21 21

2007 15 118 11 11

2008 14 448 13 13

2009 13 788 6 6

2010 13 317 3 3

2011 13 103 13 13

2012 13 036 6 6

Загалом 167 325 1181 1181

У 1997  р. було вперше проведено 
РІД дослідження на лейкоз корів і те-
лиць у приватному секторі. До цього 
часу населення вже було поінформова-
не про захворювання із засобів масової 
інформації. Працівникам управління 
ветеринарної медицини в районі не-
одноразово доводилося писати про лей-
коз у місцевій газеті й виступати по 
місцевому телебаченню, доповідати на 
різних форумах, що лікування не існує, 
а тому корову слід здати на забій. 

Не всі власники худоби хотіли дослі-
джувати (виводити на виводку) своїх 
тварин. Траплялися випадки недовіри до 
правдивості результатів лабо раторних 
досліджень, а також різних звинувачень 
ветеринарних спеціалістів. Доводилось 
особисто відвідувати приватні господар-
ства населення, роз’яснюючи важли-
вість виконання протилейкозних за-
ходів, значення дезінфекції, штучного 
осіменіння корів і телиць, випоювання 
молозива і молока новонародженим те-
лятам у про філактиці лейкозу вели -
кої рогатої худоби. У селах Михиринці, 
Лідихівка, Лютарівка, де найбільше бу-
ло виділено РІД-позитивних тварин, їх 
власників збирали в клубах, на пасови-
щах, читали лекції, проводили бесіди 
про захворювання на лейкоз, шляхи за-
раження й оздоровлення.

З таблиці видно, що хвороба прогре-
сувала з 1997-го до 2000  р., виділення 
РІД-позитивних тварин зросло майже 
втричі. Довелося взяти під жорсткий 
контроль роботу спеціалістів ветеринар-
ної медицини, техніків штучного осіме-
ніння корів. Там, де використовували 
биків-плідників, проводили щомісячне 
дослідження на лейкоз. Дільничні ве-
теринарні лікарі та власники здорових 
тварин не допустили в череди на випас 
РІД-позитивних, заборонили реалізацію 
молока від них. 

З 2000 р. перейшли на дворазову – вес-
няну й осінню – диспансеризацію великої 
рогатої худоби в приватному секторі 
та дворазове дослідження на лейкоз. 
Тоді ж почали відбирати проби крові 
з підхвостової вени тільки в стерильні 
одноразові шприци. Вакцинація проти 
сибірки проводиться, як і завжди, тільки 
одноразовими шприцами, які за-
куповує районна ветлікарня. 
Ветери нарним спеціаліс-
там рекомендовано при 
лікуванні тварин вико-
ристовувати переважно 
одноразові інструменти, ру-
кавички тощо. 

Заборонили так звані 
виводки худоби. Тепер 
двічі на рік ветеринарні 

спеціалісти обходять приватні господар-
ства й надають усі необхідні ветеринарні 
послуги – оглядають тварин, дають реко-
мендації щодо утримання, годівлі, профі-
лактики різного виду захворювань тва-
рин і птиці.

Такий підхід до справи у перший же 
рік дав відчутні результати. РІД-по зи-
тивних тварин почали виділяти щороку 
приблизно на 70  % менше: наприклад, 
в  2004 р. – 81  гол., 2007-му – 11  гол., 
а  в  2010  р. виділили лише 3  РІД-пози-
тивні корови.

Кожний захід боротьби з лейкозом 
ВРХ, який ми проводили, по-своєму 
важливий, але, на нашу думку, найбіль-
шого результату досягли тоді, коли пере-
йшли на дворазовий обхід приватних 
господарств. Завдяки цьому ми поборо-
ли лейкоз, десятки років немає жодної 
реагуючої на туберкулін тварини, 
спостері гається значне покращення в 
профілактиці сказу. Та основне – люди в 
нас повірили!

За 20 років ми також побороли лей-
коз у колективному секторі. У 2012 р. про-
вели 13 742 дослідження на РІД і вияви-
ли тільки одну РІД-позитивну тварину. 

Незважаючи на те, що в 1991–1995 рр. 
наш Теофіпольський район займав пер-
ше місце в області щодо кількості хворої 
на лейкоз великої рогатої худоби, зараз 
ми звільнилися від цієї важкої хвороби. 
І це при тому, що насе лен ня утримує 
12 406 гол. ВРХ, у т. ч. 6709 корів, а колек-
тивні госпо дарства – 11 124  гол. ВРХ, 

у т. ч. 3804 корови. 


